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Аб’явА
•	 Каб	атрымліваць	кожны	ну-

мар	газеты	«Гасцінец»	паведаміце	
рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	 зрабіце	 бес-
платную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	“Гасцінец”	змяш-
чае	бясплатныя	абвесткі	чытачоў	
выдання.	 Дзеля	 размяшчэння	
абвесткі	запоўніце	купон	або	патэ-
лефануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	 пра-
вы	 спажыўца,	 працаўніка,	то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	 абаро-
не	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас:	
Гарадок,	 вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	
ў	 кожны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	
да	 18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	 карыстанне	 беларускія	 кнігі,	
часопісы	або	іх	набыць	звяртайце-
ся	на	адрас:	Гарадок,	вул.	Галіцкага	
д.16	кв.2	ў	кожны	аўторак	і	чацвер	з	
16	да	18,	або	на	тэлефоны	газеты	
«Гасцінец»

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	Сло-
вам,	сувенірам.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 
Цытата нумара:

Калі вы не будзеце 
казацьтаго што думаеце, 
то вам давядзецца казаць 
тое, што вы не думаеце.

Тэадор Паркер, 
грамадскі дзеяч.

Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

Здзекі з актывіста Аляксандра Жыткевіча 
працягваюцца --пацярпелы ад рэпрэсіўнай 
сістэмы  актывіст зноў не мае працы.

Кіраўнік Гарадоцкага лясгаса М. Заікін 
не прыняў на працу асуджанага актывіста 
Аляксандра Жыткевіча, пасля заканчэння 
выпрабавальнага тэрміна.

Аляксандр Жыткевіч быў асуджаны ў 
маі гэтага году па палітычна матываванаму 
рашэнню Гарадоцкага суда за быццам бы 
атрыманне  незаконнага ўзнагароджання 
пад час працы зубным фельдшарам 
Бычыхінскай амбулаторыі. 

Пасля вынясеня прыгавору маладога 
спецыяліста звольнілі з працы і на працягу 
амаль чатырох месяцаў не бралі на працу  
ні пастухом,  ні жывёлаводам пры наяўнасці 
амаль 70 вакансій ў арганізацыях раёна. 
Пад час гэтых здзкаў Жыткевіч правёў 
пяцідзённую галадоўку пратэсту супраць 
пераследу мясцовых уладаў. Толькі напры-
канцы верасня актывіста  ўзялі разнарабо-
чым у Гарадоцкі лясгас на выпрабавальны 
двухмесячны тэрмін. Гэтыя два месяцы 
Аляксандр адпрацаваў дабрасумлення не 
маючы ніякіх заўваг ад кіраўніцтва. Але 23 
лістапада, калі закончыўся выпрабавальны 
тэрмін дырэктар лясгасу Заікін, ня іначай як 
па загаду пэўных службаў, адмовіў Аляксан-
дру Жыткевічу ў яго канстытуцыйным пра-
ве на працу.

У аддзеле занятасці асуджанаму актывісту 
не прапанавалі ніякай працы, пазбаўляючы 
яго магчымасці зарабіць на жыццё. Зараз 
Аляксандр вымушаны звяртацца ў розныя 
інстанцыі, кааб знайсці выйсці з пасткі, 
якую яму стварылі Гарадоцкія ўлады. Так-
сама актывіст просіць дапамагчы добрых 
людзей ў пошуках працы, знаходжанні 
сродкаў існавання. З актывістам магчыма 
звязацца па тэл. +375259335384. Сябры 
праваабарончай арганізацыі «Рух за Сва-
боду» арганізоўваюць збор прадуктаў для 
падтрымкі актывіста  і заклікаюць добрых 
людзей дапамагчы пацярпеламу ад пе-
раследа рэжыма. Да арганізатараў збору  
магчыма звяртацца па тэлефонах: МТС – 
6969347, Вэлкам  -- 6723842, 3801375.

Л. Гаравы.

АДПАВЯДАЦЬ ПАТРАБАВАННЯМ СУЧАСНАСЦІ
Сярод краін Усходняй Еўропы па 

ментальнасці нам бліжэй за ўсё чэхі. Гэта 
блізасць нараджаецца і з таго, што ў Чэхіі 
насельніцтва крыху больш 10 мільёнаў – 
амаль як на Беларусі. Гэта блізасць сілкуецца 
і тым, што многія дзеячы беларускага вызва-
ленчага руху: Пётра Крычэўскі, Васіль Захар-
ка, Ларыса Геніюш, Міхаіл Забэйда-Суміцкі і 
іншыя  звязалі свой лёс з Прагай і менавіта ад 
чэшскага народу атрымалі падтрымку ў ліхія 
гады. Гэта блізасць наканавана і падобным 
гістарычным лёсам, калі чэхі вымушаны былі  
змагацца з нямецкай каланізацыяй і адрад-
жаць мову, культуру пасля нямецкай навалы 
падобна таму, што беларусы зараз зведва-
юць з боку расейцаў. Ды і сучасныя чэшскія 
кіраўнікі добра ведаюць праблемы Беларусі. 
Першы дэмакратычны прэзідэнт Чэхіі Вацлаў 
Гавэл сваю міжнародную прэмію за праваа-
барончую дзейнасць аддаў рэдакцыі першай 
беларускай газеты “Наша Ніва”, а таксама па-
стаянна падтрымлівае дзейнасць беларускіх 
дэмакратычных сілаў сваім міжнародным 
аўтарытэтам.

Па запрашэнню чэшскіх сяброў мне давя-
лося ўжо некалькі разоў пасля звальнення 
з працы пабываць у Чэхіі, вывучаць досьвед 
чэшскай трансфармацыі ад таталітарызму да 
дэмакратыі. За часу наведвання сустракаўся 
з самымі рознымі дзяржаўнымі службоўцамі, 
кіраўнікамі грамадскіх арганізацый, асацыя-
цый, цэнтраў у розных чэшскіх гарадах. Кож-
ная сустрэча была па свойму адметнай. І калі 
знаёміўся з працай Звяза чэшскіх гарадоў 
і мест, і калі сустракаліся з прадстаўнікамі 
арганізацый па рэгіянальнаму развіццю, і калі 
наведвалі шматлікія муніцыпалітэты Чэхіі або 
вывучалі досьвед асобных арганізацыі па ІР-
тэхналогіях і г.д.

Але сярод шматлікіх уражанняў дамінуе 
наступнае. На кожнай сустрэчы адчувалася 
імкненне чэшскіх сяброў шукаць новае, адпа-
вядаць патрабаванням часу, крочыць у нагу з 
часам. Дзеля гэтага яны вывучаюць замежныя 
мовы, стажыруюцца ў еўрапейскіх структу-

рах, падтрымліваюць сталыя сувязі з краінымі 
векавой дэмакратыі – Галандыяй, Францы-
яй, Даніяй і г.д.. А вяртаючыся з навучання 
імкнуцца атрыманы досьвед выкарыстаць з 
карысцю для сваёй Радзімы. 

Даніэль, кіраўнік Цэнтра сучасных тэхналогій 
з Градзец Карлава, навучаўся ў Фінляндыі, 
працаваў у вядучай чэшскай структуры па 
прыцягненню інвестыцый “ЧэхІнвест”, потым 
прыняў удзел у распрацоўцы праекта Цэнтра, 
знайшоў еўрапейскія сродкі, каб яго пабуда-
ваць, а потым і ўзначаліў. Цэнтр прадстаўляе 
бясплатна памяшканні, доступ да Інтэрнэту 
фірмам, якія працуюць у інавацыйным 
накірунку, а з пэўнымі зніжкамі на арэнду і 
іншым фірмам. Пры гэтым памяшканне бы-
лой вайсковай часткі рэканструіравалася пад 
гарантыю мясцовай улады, якая зацікаўлена 
ў развіцці прадпрымальніцтва ў рэгіёне. За 
год існавання Цэнтра яго амаль 2000 квадрат-

ных метраў запоўнены на 80% інавацыйнымі 
фірмамі, аўдыт якіх вядзе незалежная струк-
тура.

Даніэль жа разам з аднадумцамі 
распрацоўвае Стратэгію інавацыйнага 
развіцця края і арганізаваў паездку кіраўніцтва 
края ў Скандынавію, дзе ў гэтым накірунку 
даўна вядзецца праца.

І такіх творчых, апантаных ідэяй 
інавацыйнага развіцця кіраўнікоў мы бачылі 
амаль на кожнай сустрэчы, маглі ў іх даве-
дацца аб самых розных праблемах сучаснага 
развіцця Чэхіі, іх мясцовасці, задаць ім самыя 
розныя пытанні і атрымаць шчырыя адказы. 
І зразумела, што нікаму з іх у галаву не магла 
прыйсці думка кічыцца сваім становішчам, 
сваёй дзейнасцю, зняважаць  іншых грамад-
зян. А ў нас прадпрымальнікі і грамадзяне ад-
чуваюць гэту знявагу  і ад улады, і ад шматлікіх 
правяраючых органаў амаль кожны дзень. “Я 
тут Цар і герой, а ты простая букашка, шрубік. 
Ні куды не суйся і не лезь”.  Бо і ўлада, і правяра-
ючыя не залежаць ад волі народа, а залежаць 
толькі  ад  свайго вышэйшага кіраўніцтва.  Пе-
рад якім і імкнуцца быць белымі і пушыстымі. 
Гэта сілкуецца тымі феадальнымі адносінамі, 
якія насаджаюцца ў краіне за апошнія 15 
гадоў, калі грамадзяне павінны быць удзячны  
ўладзе за ўсё. Як амаль у камуністычныя часы: 
“Прыйшла зіма, настала лета дзякуй партыі за 
гэта!”

Наша краіна зараз застыла ў мінулым з 
маўклівай згоды большасці насельніцтва, 
якое адчуввае сябе неразумнымі дзецьмі 
пры вертыкальнай уладзе. Чэшскія грамад-
зяне ж паводзяць сябе зусім інакш і таму жы-
вуць значна лепш, адчуваючы сябе вольнымі 
жыхарамі. А вольныя людзі могуць працаваць 
значна эфектыўней, чым у прыгоне. Вольныя 
людзі адчуваюць час і прымаюць яго выклікі, а 
не адкладваюць  свае праблемы на будучыню, 
сваім дзецям і унукам.

Леанід Гаравы.

Сябры «Руху за Сва-
боду»  арганізуюць  
збор прадуктаў 
для пацярпелага 
актывіс та

вацлаў Гавэл

“Гасцінец” ў Інтэрнэце
Шаноўны чытач! Раней чым з паштовай 

скрыні вы можаце чытаць нашу газету  ў 
Інтэрнэце. Газета размешчана на сайце 
http://haradok.belarda.org/  і яе магчы-
ма спампаваць у раздзеле “Незалежныя 
выданні” на старонцы “Гасцінец”.

вынікі апошняга апытання 
на сайце http://haradok.belarda.org/
як вы ацэньваеце гадавую дзей-
насць старшыні аблвыканкама?
Выдатна .................................................... 6%
Добра ........................................................ 8%
Здавальняюча ..................................... 10%
Нездавальняюча ................................ 34%
Вельмі нездавальняюча ................. 42%
 

АДПАЧыЦЬ БЯСПлАТНА
Па-ранейшаму застаецца самым прываблівым адпачынкам для 

большасці кліентаў Гарадоцкага прадстаўніцтва Віцебскага абласнога 
ўпраўлення Рэспубліканскага цэнтра па аздараўленню і санаторна-
курортнаму лячэнню . 

За бягучы год да прадстаўніцтва звярнулася 183 грамадзяніна і з іх 
101 былі прадстаўлены бясплатныя пуцёўкі ў беларускія  санаторыі.

Але гэтыя бясплатныя пуцёўкі для грамадзян не з’яўляюцца 
бясплатнымі для краіны, для іншых падаткаплацельшчыкаў. Выдаткі 
для санаторнага лячэння аплачваюцца як з рэспубліканскага бюд-
жэту, так і з фонда сацыяльнай абароны. На гэтыя мэты было выдат-
кавана 171 млн рублёў і з іх насельніцтва аплаціла толькі 16,3 млн. 

рублёў, а гэта менш 10% ўсіх выдаткаў. Можна казаць, што на Беларусі 
захоўваецца «камунізм» для адных грамадзян за кошт працы іншых.

Наша прэса з’яўляецца не інфарматарам, а прапагандыстам і 
агітатарам і атрымаць аб’ектыўную інфармацыю аб асобах, якія амаль 
штогод карыстаюцца бясплатнымі санаторыямі пакуль немагчыма.

Л. Антонаў.

На здымку: веласіпеды ля чыгуначнага вакзала Гаагі.

МАгАзІН Не ПРАЦАВАў ПЯЦЬ ДзёН
Сістэма самаабслугоўвання не спрацоўвае 

ва «Універсаме  №62» па вуліцы Гагарына, якая 
пачала дзейнічаць больш трох месяцаў назад. 

Кіраўніцтва Гарадоцкага райспажыўсаюза 
адрапартавала аб адкрыцці магазіна 
самаабслугоўвання, але не вырашыла прабле-
мы з арганізацыяй працы магазіна па новаму.

Пакупнікі атрымалі магчымасць выбіраць 
прадукты самастойна. Недабрасумленныя з іх 
пачалі гэтым правам злоўжываць, выносячы 
прадукты без аплаты на касе. У выніку гэтага 
недастача грошаў стала спадарожнічае кож-
най рэвізіі магазіна. Недастачы дасягалі кожны 
раз некалькіх мільёнаў рублёў.

У выніку ў лістападзе на вялікі магазін фак-
тычна засталося толькі двое прадаўцоў, якім 
вельмі складана і не магчыма працаваць  па 
сістэме самаабслугоўвання. І нягледзячы на 
тое, што да паліцаў стала магчыма праходзіць 
і выходзіць толькі праз адзін пункт, маладыя 
гандляркі не ўпільнавалі шматлікіх хапуноў, 
якія стварылі чарговую недастачу.

Спробы прадаўцоў вызначыцца з 
кіраўніцтвам райспажыўсаюза  наконт пра-
цы ва ўмовах самаабслугоўвання не да чаго 
не прывялі. Чарговая рэвізія зафіксавала не-
дастачу на суму каля трох мільёнаў рублёў. 
Прадаўцам было прапанавана ўзяць крэдыт 
па 3 млн. руб. для пагашэння недастачы і пра-
цаваць для яго пагашэння. Але на гэта, пры 
недастатковасці прадаўцоў, ніхто не пажадаў 
ісці.

З панядзелка адзіны магазін для мікрараёна 
птушкафабрыкі зачынены. Сістэма 
самаабслугоўвання забуксавала на Гагарына. 
Новая набраная каманда прадаўцоў сутыкнец-
ца з тымі ж праблемамі, што і дзве папярэднія. 
Ды і працаваць ім давядзецца мусіць  у халод-
ным памяшканні, бо да гэтага часу магазін і 
кулінарыя на Гагарына не ацяпляецца. А калі 
і будзе ацяпляцца, то самаробнай кацельнай 
ад райспажыўсаюза. Але гэта крыху іншая 
гісторыя.

Л. Аляксандраў. 
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ПРЫВАТНЫЯ 
АБВЕСТКI

Застаецца Гарадоцкі раён 
сярод раёнаў віцебшчыны.

АлЯкСАНДР ЖыТкеВІЧ зВЯРНУ ўСЯ ў ВІЦеБСкІ АБлАСНы С УД

Вёска паслугамі мала карыстаецца
Ва ўмовах крызісу асноўнымі спажыўцамі 

бытавых паслугаў з’яўляюцца жыхары Га-
радка. 

На Гарадоччыне не выкананы плана-
выя заданні па росту бытавых, камуналь-
ных паслугаў і паслугаў сувязі. Відавочна, 
што  даведзеныя заданні росту паслугаў на 
14,5% былі ўзяты, як кажуць, са столі.  Калі 
б прызначаныя дэпутаты райсавета сурьёз-
на аднесліся да гэтай лічбы, то ва ўмовах 

крызісу, падзення жыццёвага ўзроўня 
грамадзян, такія лічбы не ставілі б ў за-
данне прадпрыемствам Гарадоччыны. Але 
паставілі. У выніку амаль усе арганізацыі 
Гарадоччыны не выканалі заданні па ро-
сту паслугаў. Напрыклад, рост жыллёва-
камунальных паслугаў быў у пяць разоў 
меншы за планавы.

Наогул, узровень аказваемых паслугаў 
у раёне менш агульнаабласнога на 30 тысяч 

рублёў, які складае  496 тысяч рублёў. З гэ-
тых лічбаў, на бытавыя паслугі прыходзіцца 
толькі 79 тысяч. Пры гэтым на жыхара сель-
скай мясцовасці бытавых паслугаў за 9 
месяцаў было аказана толькі  каля 12 тысяч 
руб., што амаль ў семь разоў менш, чым для 
жыхара Гарадка. Такая лічба вельмі яскрава 
сведчыць аб жыццёвым узроўні на вёсцы, 
які наблізіўся да натуральнай гаспадаркі.

Л. Антонаў.

У лідэрах 
па СНІДу

З надзорнай скаргай на прысуд 
Гарадоцкага суда. 

Асуджаны па палітычных матывах 
Аляксандр Жыткевіч накіраваў над-
зорную скаргу старшыні Віцебскага 
абласнога суда. Напрыканцы 
траўня суддзя Уладзімір Гладкоў 
вынес прысуд дэмакратычнаму 
актывісту Жыткевічу па арт. 433 ч.1,2 
Крымінальнага кодэксу за атрыман-
не незаконнага ўзнагароджання ў 
памеры трох гадоў абмежавання 
волі і пазбаўлення права працаваць 
зубным фельдшарам два гады. 

Аляксандр Жыткевіч не накіраваў 

касацыйную скаргу пасля суда , 
бо лічыў у той час, што абласны 
суд не разгледзіць аб’ектыўна яго 
справу, бо рашэнне Гарадоцкага 
суда было палітычна матываваным. 
Ужо прайшло паўгода, як вынесе-
ны прысуд, але за гэты час малады 
спецыяліст, сірата не можа знайсці 
ніякай працы на Гарадоччыне. 
Аляксандр Жыткевіч звяртаўся да 
12 арганізацый раёна сам або па 
накіраванню аддзела занятасці Гара-
доцкага райвыканкама. Але ніводны 
кіраўнік арганізацыі не прыняў яго 
на сталую працу, бо даведваўся аб 

палітычна матываваным рашэнні 
суда. Маладаму спецыялісту давяло-
ся правесці і пяцідзённую галадоўку 
пратэсту. 

На Гарадоччыне шчэ з 
камуністычных  часоў існуе тэлефон-
нае права супраць іншадумцаў – калі 
чалавек дзейнічае насуперак мер-
кавання кіраўніцтва, то ён не можа 
знайсці працу ў раёне. Сведчанняў 
гэтаму хапае. Напрыклад, старшы-
ня Гарадоцкай арганізацыі Партыі 
БНФ Леанід Аўтухоў ужо прайшоў 
11 арганізацый горада і нідзе не 
атрымаў працы. І гэта пры тым, што 

ў раёне існуе больш 60 вакансій ад-
паведна базы даных Міністэрства 
працы і сацыяльнай абароны.

Вось па гэтаму тэлефоннаму 
праву і пазбаўлены зараз сродкаў 
існавання асуджаны Аляксандр 
Жыткевіч. І для яго ёсць толькі адна 
надзея або чакаць справядлівага 
разгляду справы ў Віцебскім аблас-
ным судзе або  выходзіць да райвы-
канкама з капялюшам, каб збіраць 
міластыню ў работнікаў райвыкан-
кама, якія атрымліваюць мільённыя 
заробкі. Мо тады яму падасць і 
старшыня райвыканкама Анатоль 

Мароз, які да гэтага часу не звяр-
тае увагі на становішча Аляксандра 
Жыткевіча.

Між тым сёння ў Бычыхінскай 
амбулаторыі няма штатнага зубнога 
фельдшара і стаматолагі з Гарадка 
двойчы у тыдзень наведваюць Бы-
чыху. Гэта стварае нязручнасці для 
вясковых жыхароў. Але гэта не тур-
буе мясцовае кіраўніцтва, якое пры-
клала ўсе намаганні, каб пазбавіцца 
іншадумства ў Бычысе.

Л. Антонаў. 

Прадаецца
Пральная машына “Алеся” 

б/у, 150 тыс.руб., гандаль т. 
43208, 7109779

Козы акотныя ў сакавіку, т. 
80298143011

Ваконныя блокі з рамамі, 
танна. Т. пасля 17.00 Вэлкам: 
8029-1490214, 9173128

Дзіцячы ложачак “джып” у 
выдатным стане т. 45422, 
5112020

3-х комнатная кватэра ў 
цэнтры, разумны кошт. Т. 
2951371, 5119504

Прыцэп да аўто “Зубраня” т. 
40518

Дом з гаспадарчымі 
пабудовамі, зручнасцямі,  ага-
родам 15 сотак Тэл. 7192886, 
47850

Разнастайнае адзенне у до-
брым стане. Т. 5902716

“Опель Кадзет”, 1986 г., 1,3 
бензін, на запчасткі, рамонт 
рухавіка Т. +375296723842(Вэл), 
+375336969347 (МТС)

Мікрахвалёўка “Самсунг”, 
тумба пад тэлевізар. Танна. 
+375259335384

Дзіцячая сучасная каляска 
Тэл. 7173496

Працоўны конь 10 гадоў, ка-
лёсы, збруя т. 5115261

Рознае
Здаецца 2-х комнатная 

кватэра ў цэнтры Т. 41037, 
8135790

Меняю 4-х комнатную ква-
тэру на 2-х  комнатную або 
прадам Тэл. 2942949

Надыходу зімы чакаюць не толькі дзеці, але і камунальныя службы Гарадка. 

І СНЕГ ЗАКРЫЕ СМЕЦЦЕ

Першы снег прыкрые ўсё смецця ля 
кантэйнераў для збору адходаў, што 
усталяваны ў прыватным сектару Гарад-
ка. Каля шматпавярховых дамоў рай-
цэнтра наладжаны сістэматычны адвоз 
смецця, бо бакі перапаўняюцца за два-
тры дні і нясуць праблемы з санітарыяй 
у мікрараёне. А кантэйнеры, усталява-
ныя на вуліцах прыватнага сэктару Га-
радка,  ачышчаюцца ад смецця ад вы-
падка да выпадку. І каля іх утвараюцца 
горы адходаў, засмечваецца тэрыторыя, 
якая выглядае агідна і антысанітарна. І ў 
гэтым віна, як камунальнікаў, так і саміх 
жыхароў, якія часам кідаюць смецце не 
ў кантэйнеры, а побач. Ды і раслінныя 
адходы не ў кампост ператвараюць, а 

складваюць ля кантэйнераў. Асабліва во-
сенню і вясной. Гэта назіраецца паўсюдна 
асабліва ў мікрараёне вуліц Міра г. Га-
радка, дзе і абяцанага рамонту дарогі не 
праведзена і дзе засмечана тэрыторыя 
ля кантэйнераў.

Выправіць становішча магчыма пры 
эфектыўным кантролі за камунальнікамі 
і арганізацыяй самакіравання жыхароў у 
прыватным сектрау. Але наш рэжым не 
зацікаўлены ў развіцці ініцыятывы гра-
мадзян. Рэжыму больш да  спадобы ста-
расты і старэйшыны населеных пунктаў, 
а не самакіраванне грамадзян.

Л. Антонаў.
На фота: смецце на скрыжаванні вуліц 

Міра.

На пачатку снежня ў свеце адзна-
чаецца Сусветны дзень барацьбы са 
СНІДам.

Зараз на планеце 42 мільёна жыве 
з ВІЧ інфекцыяй, а 28 мільёнаў памер-
ла з пачатку эпідэміі СНІДу, якая пачала 
распаўсюджвацца з 80-х гадоў мінулага 
стагоддзя.

На Беларусі першы выпадак быў 
зарэгістраваны ў 1987 годзе, а зараз 
ужо зарэгістравана 10 529 выпадкаў ВІЧ-
інфекцыі па стану на 1 кастрычніка 2009 
года. На Віцебшчыне зарэгістравана на 
1.11. 2009 г. 511 выпадкаў, а найбольш 
небяспечнымі з’яўляюцца наступныя 
рэгіёны: г. Віцебск – 171, г. Полацк – 
69, Ворша – 43, Талачынскі раён – 32, 
Гарадоцкі раён – 27, Лёзненскі – 24 вы-
падка.

Відавочна, што па колькасці 
захворванняў на тысячу насельніцтва 
лідэрамі на Віцебшчыне з’яўляюцця жы-
хары памежных з Расіяй раёнаў – Гара-
доцкага, Лёзненскага.

Л. Аляксандраў.  

ДАПАМАЖыЦе 
ПАЦЯРПелАМУ

Аляксандр Жыткевіч, малады 
спецыяліст, актывіст, сірата,  пацярпеў ад 
рэпрэсіўнай сістэмы і да гэтага часу не 
можа працаўладкавацца. Аляксандру не-
абходна дапамога – маральная, матэры-
яльная. Актывіста магчыма падтрымаць 
добрым словам па тэл. +375259335384 
або напісаўшы ліст да яго на адрас: вул. 
Савецкая д.4 кв.2, в. Бычыха, п/а Бычы-
ха, Гарадоцкі раён 211570.  Сябры пра-
ваабарончай арганізацыі «Рух за Свабо-
ду» арганізоўваюць збор сродкаў для 
падтрымкі актывіста  і заклікаюць добрых 
людзей дапамагчы пацярпеламу ад пе-
раследа рэжыма. Да арганізатараў збору  
магчыма звяртацца па тэлефонах: МТС – 
6969347, Вэлком  -- 6723842, 3801375.

АДЗНАчЫЛІ ДЗЕНЬ ПРАвоў чАЛАвЕКА
Актывісты «Руха «За Свабоду!» з 

усходняй Віцебшчыны адзначылі Сус-
ветны дзень правоў чалавека 

Да 10 снежня актывісты «Руху 
«За Свабоду!»  падрыхтавалі 
інфармацыйны ліст «Правы чалавека» 
да Сусветнага дня правоў чалавека. У 
інфармацыйным лісце ўтрымліваецца 
інфармацыя аб  справаздачы Пра-

ваабарончага цэнтра «Вясна» за 
лістапад 2009 года  аб стане з правамі 
чалавека на Беларусі. Чытачы ліста 
даведваюцца аб тым, як абстаяць 
справы з правамі грамадзян на  сва-
боду асацыяцыяў, свободы слова і 
распаўсюду інфармацыі, на свободу 
мірных сходаў, а таксама аб палітычна 
матываваных крымінальных справах 

і аб адміністратыўных затрыманьнях 
і пакараньнях грамадзка-палітычных 
актывістаў ў лістападзе бягучага году.

Ліст падрыхтаваў актывіст Руху 
Леанід Гаравы, а распаўсюджваюць 
яго на тэрыторыі Гарадоцкага, 
Бешанковіцкага і Шумілінскага раёнаў 
Віцебскай вобласці.
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ГУЛЬНІ 
бЕЗ ПРАвІЛ

зАРПлАТА ДлЯ БюДЖеТНикоВ НА 
80 ДоллАРоВ НиЖе оБещАНий

При обсуждении в парла-
менте бюджета на 2010 год 
министр финансов Андрей 

Харковец не указал точный размер 
зарплаты бюджетников, отметив 
лишь, что «к концу 2010 года он бу-
дет зависеть от того, как бюджет 
будет наполняться доходами». При 
этом министр сообщил, что в случае 
быстрых темпов роста «мы будем 
стремиться к выполнению задач, ко-
торые поставил глава государства: 
это заработная плата в экономике 
– 500 долларов, в бюджетной сфере 
- 420 долларов в эквиваленте».

Однако, как зафиксировано в по-
яснительной записке к бюджету, 
расходы запланированы, исходя из 
среднего размера зарплаты в бюд-
жетной сфере за 2010 год в 972,4 
тысяч рублей. При этом средняя 
заработная плата в 2009 году в бюд-
жетной сфере должна составить 775 
тысяч рублей. Таким образом, но-
минальный рост заработной платы, 
закладываемый Минфином, состав-
ляет 25,5 %. 

Чтобы посчитать долларовый 
эквивалент зарплаты в бюджетной 
сфере, «Завтра твоей страны» вос-
пользовался курсом доллара, ко-
торый также заложен в бюджете на 
будущий год. Средний курс составит 
2865,8 рублей за доллар. Таким об-
разом, Минфин прогнозирует сред-
нюю зарплату в бюджетной сфере 
по году в размере 340 долларов или 
на 80 долларов меньше чем «задача, 
поставленная главой государства». 

Впрочем, 340 долларов – это сред-

няя зарплата бюджетников по году. 
А президентская планка в 420 дол-
ларов, возможно, предусматривает 
размер зарплаты на конец года. Ре-
ально ли его достичь? С учетом за-
планированного Минфином на ко-
нец 2010 года курса 2929,2 рублей 
за доллар, зарплата бюджетников 
должна составить примерно 1 мил-
лион 230 тысяч белорусских рублей 
или вырасти по сравнению с анало-
гичным показателем в сентябре те-
кущего года (765,5 тысяч рублей) на 
60%. Такое повышение вряд ли по 
карману бюджету-2010. Особенно с 
учетом того, что пока как реальная, 
так и номинальная зарплата в бюд-
жетной сфере снижается. В сентя-
бре в номинальном выражении она 
уменьшалась по сравнению с авгу-
стом на 0,6%, в реальном – на 0,9%.

Отметим также, что уже сегодня 
на торгах Белорусской валютно-
фондовой биржи курс доллара 
вплотную приблизился к среднему 
значению курса, запланированного 
Минфином на весь 2010 год, и соста-
вил 2859 рублей за доллар. То есть 
до заложенного на конец следую-
щего года курса в 2929,2 рубля за 
доллар остается всего 2,4% при за-
явленном Нацбанком коридоре для 
корзины валют в размере +/- 10%.

При нынешнем курсе доллара 
эквивалент сентябрьской зарплаты 
бюджетника составляет всего 267 
доллара. Так что до обещанных пре-
зидентом 420 долларов ей предсто-
ит вырасти более чем на 150 долла-
ров. 

Па вялікім рахунку, нічога асабліва 
дзіўнага ў гэтым няма. Па меншай меры, для 
асобных апазіцыйных гульцоў, незалежных 
СМІ і прадстаўнікоў трэцяга сектара. 

3 снежня адміністрацыя юрыдычна-
га факультэта Беларускага дзяржаўнага 
ўніверсітэта паведаміла прэс-сакратару 
міжнароднай моладзевай арганізацыі 
«Малады фронт» Таццяне Шапуцька, 
што яна адлічана з факультэта (як потым 
высветлілася, без права аднаўлення). 

4 снежня Аляксандр Лукашэнка змяніў 
амаль палову складу Савета Міністраў. Шэ-
раг новых прызначэнняў сам па сабе свед-
чыць аб многім. Аб чым крыху пазней.

6 снежня адзін з лідараў грамадзянскай 
кампаніі «Еўрапейская Беларусь» Яўген 
Афнагель быў выкрадзены невядомымі. 
А напярэдадні былі схоплены і вывезены ў лес 
яшчэ некалькі апазіцыянераў. Выкрадалі моладзе-
вых лідараў Зміцера Дашкевіча і Артура Фінкевіча, 
актывіста грамадзянскай кампаніі «Еўрапейская Бе-
ларусь» Уладзіміра Лемеша, актывістаў “Маладога 
фронту» Насту Палажанку і Дзяніса Карнова.

7 снежня Савет Еўропы рашуча (!!!) праз свайго 
прадстаўніка Торб’ерна Фройснеса заявіў, што мае 
намер нарошчваць супрацоўніцтва з беларускімі 
ўладамі. Па яго словах, пэўны штуршок да ўзмацнення 
ўзаемадзеяння дае ўдзел Беларусі ў праграме “Усход-
няе партнёрства”.

Яшчэ раней кіраўнік адной з краін “старой” Еўропы 
Сільвіа Берлусконі ўвогуле рассыпаўся ў суцэльных 
кампліментах перад Аляксандрам Лукашэнкам.

Прыехалі…
Цяпер пра ўсе гэтыя падзеі, што адбываліся амаль 

дзень у дзень, больш падрабязна, каб стала зразуме-
ла, хто ёсць ху.

Еўракамісар па знешніх сувязях Еўрасаюза Беніта 
Ферэра-Вальднер: “Сярод крокаў, якія ЕС чакае ад 
Мінска, — рэформа выбарчага заканадаўства, до-
ступ грумадзян да незалежнай інфармацыі, паляп-
шэнне сітуацыі з трэцім сектарам, забеспячэннне 
свабоды сходаў. Калі Беларусь зробіць выбар на ка-
рысць рэформ і большай адкрытасці, ЕС гатовы даць 
пазітыўны адказ і дапамагчы Беларусі ў чым толькі 
магчыма”.

МІНІСТР зАМеЖНыХ СПРАў ХлУСІЦЬ?
Адлічэнне Шапуцька выклікала напачатку сур’ёзны 

міжнародны рэзананс. Яе калегі лічаць, што прычынай 
выгнання стаў удзел Таццяны ў форуме грамадзян-
скага таварыства… “Усходняга партнёрства”. Па іроніі 
лёсу, мерапрыемства прайшло 16—17 лістапада ў 
Брусэлі. Наш міністр замежных спраў быў вымушаны 
даваць сваім заходнім калегам тлумачэнне з гэтай на-
годы, якое зводзілася да таго, што Шапуцька банальна 
прапускала заняткі, таму, маўляў, яе і “папрасілі” з БДУ. 
Сама Таццяна адкрыта абвінавачвае міністра ў звы-
чайнай хлусні: у фармулёўцы яе адлічэння пропускаў 
заняткаў няма.

Еўропа праз Карла більта, міністра замежных 
спраў Швецыі, якая старшынствуе ў Еўрасаюзе, 
спачатку вельмі негатыўна ўспрыняла выгнанне 
дзяўчыны, але потым суцішылася.

МІНІСТР ІНФАРМАЦыІ зНоў зАХоЧА 
«ПеРАТРАХВАЦЬ» ІНТЭРНЭТ?

Новым міністрам інфармацыі стаў Алег 
Праляскоўскі, які да свайго прызначэння займаў 
пасаду дырэктара Інфармацыйна-аналітычнага 
цэнтра пры прэзідэнцкай адміністрацыі. Вядомы 
аглядальнік Раман Якаўлеўскі назваў гэтае прызна-
чэнне прывітаннем Бруселю — маўляў, паглядзіце, 
шматпаважаныя еўрапейскія чыноўнікі, у якім на-
прамку развіваецца дэмакратыя ў Беларусі.

Сапраўды, у якім?
Новы міністр інфармацыі, які фармальна не мае 

да яе аніякага дачынення (у багажы — Мінскае вы-
шэйшае зенітна-ракетнае вучылішча і юрфак БДУ), 
“праславіўся” тым, што вельмі хацеў падпарадкаваць 
інтэрнэт дзяржаве. Трапна з гэтай нагоды заўважыла 
старшыня Беларускай асацыяцыі журналістаў (БАЖ) 
Жанна Літвіна: “Журналісты памятаюць выказванні 
Алега Праляскоўскага аб тым, што неабходна 
заканадаўча замацаваць адказнасць за распаўсюд 
інфармацыі ў Інтэрнэце. Новае прызначэнне можа 
быць знакам таго, што дзяржава вернецца да пы-
тання кантролю за інтэрнэт-прасторай”.

Кандыдат філасофскіх навук Генадзь Ласевіч 
падзяляе гэтую трывогу: “Трэба памятаць, што 
прэзідэнцкая кампанія ў нашай краіне ўжо фактыч-
на пачалася. Таму нездарма Алегу Праляскоўскаму 
менавіта ў гэты час быў аказаны такі “высокі да-
вер”. Я абсалютна перакананы, што ён гэты да-
вер апраўдае. Праўда, гэтае “апраўданне” для 
палітычных незалежных сродкаў масавай інфармацыі 
можа дорага абысціся. У любым выпадку больш іх пад-
час прэзідэнцкай кампаніі не стане, нягледзячы на ўсе 
высілкі ЕС у дадзеным напрамку”.

Дарэчы, ЕС адной з асноўных умоў паляпшэн-
ня двухбаковых адносін з беларуссю называў 
менавіта стварэнне лепшых умоў для дзейнасці 
незалежных сродкаў масавай інфармацыі.

МІНІСТР УНУТРАНыХ СПРАў БУДзе 
МАўЧАЦЬ І ДАлей?

Ва ўсіх вышэй пералічаных выпадках выкрадан-
ня апазіцыянераў імі “займаліся” невядомыя людзі 
ў цывільным з міліцэйскімі рацыямі. Маладых люд-
зей вывозілі ў лес, пагражалі, патрабуючы спыніць 
палітычную дзейнасць, а затым пакідалі за дзясяткі 
кіламетраў ад Мінска.

Наста Палажанка і Дзяніс Карноў, якіх таксама 
вывозілі ў лес па падобным сцэнары, звярталіся ў 
пракуратуру і нават апазналі па фотаздымках у СМІ 
аднаго з выкрадальнікаў — супрацоўніка пэўнага 
міліцэйскага спецпадраздзялення.

Але рэакцыі з боку нашых праваахоўных органаў 
пакуль нуль цэлых і нуль дзясятых.

У любой краіне свету міністр унутраных спраў у 
такой сітуацыі ўжо б стаміўся даваць тлумачэнні ўсім 
зацікаўленым бакам. І асабліва грамадскасці. Наш 
параўнальна нядаўна прызначаны міністр унутраных 
спраў маўчыць.

У свой час Еўрапейскі Саюз увёў санкцыі супраць 
часткі беларускіх чыноўнікоў з-за знікнення (ці 
выкрадання) Юрыя Захаранкі, віктара Ганчара, 
Анатоля Красоўскага і Дзмітрыя Завадскага. 

У дадзеным выпадку з боку ЕС больш 
адмоўчваюцца. 

Міністр замежных спраў Еўрасаюза (фактычна) Кэ-
трын Эштан што скажа ў гэтай сітуацыі?

Пытанне пакуль павісае ў паветры…
віктар АЛяШКЕвІч.

Бюджет на следующий год сверстан, исходя из номинального повы-
шения зарплаты в бюджетной сфере на 25,5% по сравнению с 2009 го-
дом. В долларовом выражении это в среднем около 340 долларов. Меж-
ду тем, обозначенные президентом на конец пятилетки ориентиры 
на 80 долларов выше. 

15 миллиардов для 
«самоокупаемого» БРСМ

ведь БРСМ так и не вы-
полнил поручение 
Александра Лукашенко, 

который неоднократно призы-
вал организацию выйти к 2010 
году на самоокупаемость, пишет 
газета «Салідарнасць».

Итак, в проекте бюджета на 
2010 год указано, что БРСМ по-
лучит 14 783 778 тысяч рублей. 
А, к примеру, «национальному 
собранию» Беларуси, состояще-
му из «палаты представителей» 
и «совета республики», выделя-
ется 25 813 712 тысяч. И это учи-
тывая, что БРСМ – общественная 
организация, а «национальное 
собрание» – формально высший 
законодательный орган.

Отметим, что по сравнению с 
2009 годом, когда из республи-
канской казны молодежной ор-
ганизации было выделено 17,5 
млрд рублей, нынешние дотации 
БРСМ все-таки уменьшились. Од-
нако стоит заострить внимание, 
что по поручению Александра 
Лукашенко, которое прозвуча-

ло в октябре 2006 года, Бело-
русский республиканский союз 
молодежи должен был выйти на 
самоокупаемость к 2010 году.

– Не смотрите на меня как на 
какой-то сундук с деньгами, – го-
ворил белорусский правитель 
лидерам БРСМ еще раньше, в 
2005-м.

Однако те и по истечению 
почти пяти лет после поставлен-
ных им задач смотрят на бюджет, 
который пополняется за счет 
налогоплательщиков, как на за-
полненный сундук. Интересно, 
сколько еще это будет продол-
жаться?

Примечательно, что на сайте 
БРСМ по-прежнему нет раздела, 
где было бы расписано, на какие 
программы и проекты тратится 
бюджет. При этом там четко ука-
зано, что одной из главных целей 
организации является формиро-
вание у молодежи «устойчивого 
желания способствовать про-
цветанию Беларуси». 

Апошнім часам Брусель запэўнівае Мінск, што належным чынам ацэньвае 
яго крокі ў бок дэмакратызацыі, а апошні гэтую дэмакратызацыю трак-
туе па-свойму. Нахрапіста. Дэманстратыўна. Можна сказаць, брутальна.

в проекте бюджета-2010 провластной организации отводит-
ся очень крупная сумма для финансирования. вопрос о том, за 
какие заслуги провинившаяся общественная организация по-
лучает такие деньги, остается открытым. 

Лідэр Руху «За Свабоду» Аляксандар 
Мілінкевіч пракамэнтаваў рашэнь-
не падвысіць у межах Мытнага саюзу 
ад 1 студзеня 2010 году да расей-
скага ўзроўню стаўкі пошлін на ўвоз 
легкавых аўтамабіляў юрыдычнымі 
асобамі.  

Паводле прагнозаў, кошт 
аўтамабіляў у гэтым выпадку можа 
аўтаматычна падскочыць на 40-50%:

«Улада кажа, што трэба паставіць 
заслону старым машынам, каб Бе-

ларусь не стала сьметніцай старых 
аўтамабіляў. Але чамусьці ў нас 
ніхто добраахвотна не адмаўляецца 
ад эўрапейскага «хламу» на ка-
рысьць новай прадукцыі АўтаВАЗу. 
Мыты вельмі завышаныя і на новыя 
аўтамабілі. У некаторых выпадках 
мыта падвысіцца амаль у 10 разоў. 
Гэта выкрывае сапраўдную мэту новай 
мытнай палітыкі − абарону расейскіх 
вытворцаў легкавых аўтамабіляў. Зго-
да беларускіх уладаў на новае мыта 

сьведчыць пра цынічнае стаўленьне 
да інтарэсаў сваіх грамадзян», − лічыць 
Аляксандр Мілінкевіч.

На думку лідэра Руху «За Свабоду», 
аўтамабіль, які даўно ператварыўся 
з раскошы ў штодзённую неабход-
насьць, стане менш даступным. Бе-
ларусам прапануюць купляць менш 
якасныя, не сучасныя і дастаткова 
дарагія расейскія машыны. Белару-
ская прамысловасьць не атрымае ад 
гэтага ніякіх выгад:

«Калі б у Беларусі былі нармальныя 
і пасьлядоўныя адносіны з краінамі 
Эўразьвязу, дык у нашай краіне даўно 
была б распачата зборка папуляр-
ных мадэляў аўтамабіляў, а мыта на 
новыя эўрапейскія аўтамабілі была 
б нізкай. Выпадак мыта на аўтамабілі 
– адзін са шматлікіх прыкладаў 
поўнай неадпаведнасьці беларускім 
інтарэсам спробаў утварэньня мытнай 
прасторы з постсавецкімі краінамі», − 
падсумоўвае Аляксандр Мілінкевіч. 

Падтрымліваць 
расейскі аўтапрам 
за грошы беларусаў 
цынічна
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Причем не важно, покупаете вы машину 
в офис, оформляя ее на контору, или лично 
себе. Автодилеры, как и все юридические 
лица, должны с 1 января растамаживать ав-
томобили по новым тарифам. Таким же как и 
в России, отмечает «Интерфакс» 

На некоторые ввозимые автомобили тамо-
женные платежи могут подняться не просто 
в разы – на порядок. 
Так, к примеру, если 
сейчас растаможка 
машины с двухли-
тровым дизельным 
двигателем, возрас-
том чуть старше 5 лет, 
обходится в сумму 
около EUR800, то не-
сложно рассчитать, что с Нового года она 
может вырасти почти до EUR8 тыс. Вырасти в 
несколько раз грозит и «растаможка» новых 
автомобилей.

Вооружаемся калькулятором. На сегод-
няшний день стоимость одной из наиболее 
популярных моделей среди белорусских по-
купателей, VW Golf, с двухлитровым дизелем 
без таможенной очистки составляет USD 22 
189. За растаможку необходимо доплатить 
еще USD 1 958. Несложные подсчеты показы-
вают, что с 1 января эта сумма может соста-
вить уже более, чем USD 5 700. За автомобиль 
придется отдать без малого USD 28 тыс.

Возьмем эту же модель, но с 1,6-литровым 
бензиновым мотором. До таможни автомо-
биль стоит USD 15 919. Растаможка - плюс 
USD 1 580. С Нового же года она составит уже 
4 с половиной тысячи долларов. То есть, цена 
машины вырастет с USD 17 499 почти до 20 с 
половиной тысяч.

Посчитаем, на сколько придется перепла-
чивать покупателям достаточно популярных 
среди белорусов внедорожников. Дизельный 

двухлитровый Hyundai Tucson в настоящее 
время предлагается дилером за USD 24 800. 
В этой сумме порядка 2100 долларов - тамо-
женные платежи. Новая растаможка «потя-
нет» уже более, чем на USD 5 700. Получается, 
в 2010 году Hyundai Tucson, возможно, будет 
стоить уже на 4 тысячи долларов дороже.

На автомобильном рынке наступают тяже-
лые времена: официаль-
ные дилеры в панике, 
сотрудники автосалонов 
готовятся к массовым 
сокращениям и срочно 
рассылают резюме по 
банкам вакансий. Зато 
перегоны-«поставщики» 
машин готовятся вер-

нуться к прибыльному некогда бизнесу и 
штурмуют посольства, чтобы открыть визу.

Дилеры уклоняются от комментариев по 
данному вопросу. Однако в случае, если «рас-
таможка» рванет вверх, работающие на бело-
русском авторынке компании вполне могут 
вспомнить не совсем забытые «черные» и 
«серые» схемы. Учитывая, что физическое 
лицо может ввезти в течение года в Беларусь 
лишь один автомобиль, вполне возможно, 
что продавцы скоро вновь будут подключать 
родственников, друзей и хороших знакомых 
к теряющему лоск бизнесу.

Привыкший к европейскому качеству и це-
нам американских аукционов, белорусский 
водитель пересаживаться на продукцию 
российского автопрома не слишком-то и 
жаждет. Безусловно, рано или поздно бело-
русы смирятся и с новым пошлинам, а значит 
и с новыми ценами на автомобили. Однако 
по прогнозу экспертов, для этого понадобит-
ся не менее полугода, а потери белорусского 
бюджета составят порядка 80 млн долларов.

Ладзь сані летам, а ка-
лёсы зімой. На цнатлівым 
фоне першага снегу ўлада 
без лішняга шуму, дзелавіта 
рыхтуе свае грубыя, але моц-
на збітыя калёсы да новых 
выбараў — мясцовых, а за-
тым прэзідэнцкіх.

Што да другіх, то нядаўна 
ў Вільні Лукашэнка шчыра 
сказаў, што адмаўляцца ад уд-
зелу ў іх не бачыць прычын. 
Сапраўды, пакуль карта ідзе 
такая, што грэх наракаць.

На гэтым тыдні тутэйшае 
начальства даволі ўдала 
з`ездзіла ў Маскву. Крэмль 
бралі на змор.

Восем гадзін перамоў на 
саюзным дзяржсавеце — ад-
вал мазгаўні! Як паскардзіўся 
«Коммерсанту» адзін з 
крамлёўцаў, «беларускія 
чыноўнікі павялі дыскусію 
паводле загадзя напісанага 
сцэнару — яны ўзрывалі 
прадметную размову 
бясконцымі патрабаваннямі 
наконт крэдытаў, ільгот, 
паслабленняў ды 
выключэнняў. Гэтыя просьбы 
паўтараліся дзясяткі разоў, 
з-за чаго размова набыла 
друзлы характар».

Канечне, дыпламатыя не 
самая вытанчаная, аднак за-
езджаная кружэлка, здаецца, 
зноў спрацавала. Назаўтра 
першы віцэ-прэм`ер 
Уладзімір Сямашка абвясціў 
цяжкія заваяванні.

Налета мы атрымаем 
бяспошлінна 8–9 мільёнаў 
тон расійскай нафты.

Таксама, са слоў Сямашкі, 
бакі дамовіліся перайсці да 
роўнадаходных цэнаў на газ 
з 2014–2015 года. Прасцей 
кажучы,

пакуль што газ будзе каш-
таваць па-братэрску, а не як 
для праклятых буржуінаў. 
Магчыма, у 2010-м яго на-
огул будуць адпускаць па 
цяперашнім цэнніку. 

Беларуская наменклатура 
з савецкіх часоў налаўчылася 
«выбіваць у Маскве фонды». 
Тады для змазкі пытанняў у 
белакаменную прыхоплівалі 
партфелі з «Белавежскай»: 
вось, пакаштуйце нашай 
знакамітай! Цяпер, канечне, 
запыты іншыя.

Давялося прадаць расійцам 
«БПС-Банк» ды паабяцаць 
уваход у «нафтанку».

Той самы Сямашка 
анансаваў хуткі продаж ком-
плексу «Нафтан-Палімір»: 
«Мы знаходзімся ў стане 
нізкага старту». Прычым 
«расійскія нафтавыя кампаніі 
нас задавальняюць найлеп-
шым чынам».

Так што Масква пра-
плачвае сваю ж фінансава-
эканамічную экспансію. А так-
сама — згоду Мінска ўвайсці 
ў траісты (плюс Казахстан) 
мытны звяз, гэты шмат у чым 
палітычны праект Крамля. 

Вядома ж, Лукашэнка 
цудоўна адчувае небяспеку 
паўзучай экспансіі расійскіх 
інтарэсаў. Але, па-першае, 
Мінск ніколі не вызначаўся 
букваедствам што да выка-
нання падпісанага. Кілатоны 
саюзных папераў так і 

засталіся макулатурай. Па-
другое, нам бы дзень пра-
стаяць ды ноч пратрымацца. 
Дарагое яечка да Вялікадня, 
то бок пакет расійскіх прэ-
ферэнцый да чарговых 
выбараў.

А там — бог не папусціць, 
Масква не ўкусіць! Зноў 
рэанімавана тэма адзінай ва-
люты і канстытуцыйнага акта. 
Калі Мядзведзеў павядзецца 
на гэту старую прынаду, то, 
чым чорт не жартуе, атрыма-
ецца яшчэ і рымейк «братняй 
інтэграцыі». Як мае быць: са 
сваяцкім разводам на бабкі.

Але ў гэтай азартнай гульні 
з Крамлём бабка надвое 
варажыла. У любы момант 
могуць пачаць аддзяленне 
мух ад катлет! Таму ў плане 
падрыхтоўкі да выбараў

не забыты і еўрапейскі 
вектар. 11 снежня Палата 
прадстаўнікоў прыняла ў 
другім чытанні праект зменаў 
выбарчага заканадаўства. 
Каля 130 карэктываў — два 
вазы і цэбар ліберальнай 
бутафорыі для Еўразвязу. 
Хаця на 90% гэта тэхнічная 
пена. 

На думку незалежных 
экспертаў, апазіцыі дадуць 
пагуляць у цацкі на прамеж-
кавых стадыях кампаній, але 
ў святое святых — да падліку 
галасоў — па вялікім рахун-
ку не дапусцяць. Па-першае, 
паўнамоцтвы назіральнікаў 
захоўваюцца ў ранейшым 
каструбаватым выглядзе. 
Па-другое, квоты для пар-
тый і арганізацый у склад-
зе выбаркамаў як двойчы 
два запаўняюцца сваімі 
для вертыкалі людзьмі з 
праўладных структур, што 
косяць пад грамадскія.

Разлік — на тое, што 
Еўропа ахвотна ашукаецца: 
130 ліберальных паправак 
— колоссале, брависсимо, ви 
ест кароший ученик в школа 
демократии! 

Акрамя таго, як лічыць 
Віталь Сіліцкі, дырэктар 
Беларускага інстытута 
стратэгічных даследаванняў 
(BISS), «улада можа адносна 
прыстойна правесці мяс-
цовыя выбары, каб выра-
шыць пытанне з Еўропай, ну 
а прэзідэнцкія правядзе, як 
звычайна».

Добра, а потым? Створаная 
ў краіне сістэма — усё ж не 
перпетуум-мобіле. Крызіс ды 
ўразанне расійскіх датацый 
ужо пахіснулі «беларускую 
мадэль». Наверсе загаварылі 
пра мадэрнізацыю.

Эксперты не схільны пе-
раацэньваць гэтыя намеры. 
Што да эканомікі, то пакуль

улада, згодна з прагнозамі 
Сіліцкага, будзе, хутчэй за 
ўсё, прытрымлівацца схемы 
«адаптацыйнага рэфарма-
вання». 

«Гэты крызіс яна яшчэ 
перажыве. Вось наступны 
можа ўжо падштурхнуць 
да сістэмных рэформаў», 
— гаворыць палітолаг. Ну а 
што да палітыкі? Захад усё 
ж мякка цісне, і рэліктавую 
аўтарытарную сістэму так-
сама неяк трэба злёгку 

паднаўляць. Рабіць гэтакі кас-
метычны еўрарамонт. Хоць 
бы дзеля заходніх грошай. 
Урэшце, ёсць і яшчэ адзін мо-
мант.

«Чым далей, тым больш 
актуальным будзе пытанне 
перадачы ўлады, — адзна-
чае кіраўнік BISS. — Таму 
імаверны дрэйф да мадэлі 
кіраванай дэмакратыі».

У прыватнасці, лічыць экс-
перт, праўладны паўфабрыкат 
пад брэндам «Белая Русь» 
урэшце могуць давесці да 
кандыцыі партыі ўлады. 

Але ўся гэтая змена дэка-
рацый — потым, потым! А 
пакуль кіраўнік прэзідэнцкай 
Адміністрацыі Уладзімір 
Макей даслаў вертыкалі вы-
разны сігнал: размовы пра 
лібералізацыю — гэта не 
для вашых вушэй. Плюньце 
і разатрыце. Электаральныя 
кампаніі трэба забяспечыць 
кроў з носу. Выступаючы пе-
рад чальцамі Цэнтрвыбарка-
ма,

архітэктар «прагматыч-
нага дыялогу» з Еўразвязам 
у стылі савецкага агітпрапа 
даў адлуп заходнікам, якія 
«часам ультыматыўна патра-
буюць, каб мы літаральна з 
заўтрашняга дня сталі жыць у 
дэмакратычнай дзяржаве, як 
яны яе разумеюць».

А як жа, разгонімся! Зрэшты, 
тутэйшае начальства нібыта 
і не супраць дэмакратыі ў 
прынцыпе, але ж «грамадства 
павінна ўнутрана выспець да 
зменаў».

Тут няма чаго было б пя-
рэчыць, калі б тутэйшыя 
дзяржаўныя мужы выглядалі 
гэтакімі клапатлівымі 
садоўнікамі, што цярпліва пес-
цяць саджанцы дэмакратыі 
ды акучваюць парасткі гра-
мадзянскай супольнасці. Але 
ж самі ведаеце, як у нас «пес-
цяць» ды «акучваюць».

Палітычнае поле выпа-
лена, а народ «выспявае» 
зусім у іншы бок. Сацыёлагі 
гавораць пра рост апатыі, 
«пафігізму», арыентацыю на 
прымітыўныя стратэгіі вы-
жывання праз «механізм 
паніжальнай адаптацыі». 
Прасцей кажучы, калі моўчкі 
згаджаюцца на ўрэзаную 
пайку. 

І наўрад ці гэта можна цал-
кам спісаць на крызіс. Звыч-
ка не рыпацца, сядзець як 
мыш пад мятлой ды выжы-
ваць, як інфузорыя-туфлік, 
убіваецца і заахвочваеца 
самой Сістэмай. У выніку 
вярхоўка забяспечвае сабе 
статус-кво, але грамадства не 
развіваецца, а дэградуе.

Гэта і ёсць сумная цана 
«элегантных перамог» — 
спаўзанне ў трэці свет.

Перад Беларуссю маячыць 
перспектыва — нават пры вы-
гаднай перапрацоўцы таннай 
расійскай нафты — застац-
ца ўсяго толькі «бензінавым 
шлангам для Еўропы».

Аляксандр Класкоўскі, 
белаПАН.

БелНАФТАХІМ — ТУРМА — МАз

Купить автомобиль после Нового 
года не на рынке, а в автосалоне мож-
но будет только по новым тарифам.

Па такім маршруце перамяшчаўся апошнія 
гады Аляксандр Бароўскі. Выглядае, што ка-
дравы дэфіцыт у адміністрацыі Лукашэнкі 
дасягнуў шалёных памераў, калі на пасаду гене-
ральнага дырэктара Мінскага аўтамабільнага 
завода прыйшлося прызначаць чалавека, які 
нядаўна вызваліўся з калоніі.

Чарговы кадравы дзень Аляксан-
дра Лукашэнкі быў адметны «моцнай 
ракіровачкай». Міністр абароны Леанід 
Мальцаў перамясціўся на пасаду Дзяржсакра-
тара Рады бяспекі, а Юры Жадобін, які займаў 
гэтае крэсла да апошняга часу, цяпер «працуе 
Мальцавым» — узначальвае войска. 

Не надта прыемнай навіной стала паведам-
ленне аб прызначэнні міністрам інфармацыі 
Алега Праляскоўскага. Адзін з галоўных 
лукашэнкаўскіх ідэолагаў вядомы жорсткімі 
захадамі ў дачыненні да іншадумцаў. Таму не-
залежным СМІ ад Праляскоўскага чакаць ласкі 
не выпадае.

Але найбольш нечаканым, нават нерэаль-
ным крокам можна назваць прызначэнне 
генеральным дырэктарам МАЗа Аляксандра 
Бароўскага, бо лёс гэтага «хіміка» ў апошні час 
быў вельмі спецыфічным.

У красавіку 2007-га Бароўскі падчас візіту на 
наваполацкі «Нафтан» раскрытыкаваў урад за 
пазіцыю на перамовах з Расіяй наконт нафты. 
Тады ж старшыня «Белнафтахіма» паведаміў, 
што рыхтуецца «страшная дырэктыва», згодна 
з якой любога з кіраўнікоў можна абвінаваціць 
немаведама ў чым.

 
А ўжо ў траўні Бароўскі апынуўся за кратамі. 

Як паведаміў на прэсавай канферэнцыі тага-
часны генеральны пракурор Пётр Міклашэвіч, 
старшыні «Белнафтахіма» інкрымінаваліся 
крадзёж у асабліва буйных памерах і 
злоўжыванне службовым становішчам. Шко-
да бюджэту ад дзеянняў Бароўскага была ацэ-
нена праваахоўнымі органамі ў 1 мільён 600 
тысяч долараў.

На судзе, які пачаўся ў лютым 2008-га, стар-

шыня «Белнафтахіма» абвінавачанні пракура-
туры не прызнаў. Высветлілася, што пракура-
тура знайшла замежны рахунак, які належаў 
дачцэ Бароўскага, а на ім — паўмільёна 
долараў. Былы чыноўнік патлумачыў, што 
нібыта пазычыў гэтую суму ў сябра з Рыгі, каб 
пабудаваць дом у Мінску. Аднак замест таго, 
каб распачаць будоўлю, Бароўскі чамусьці 
вырашыў пакласці грошы на рахунак дачкі ў 
замежным банку.

Карацей, круціў «хімік» напоўніцу. У апошнім 
слове Бароўскі зноў падкрэсліў, што не лічыць 
сябе вінаватым. «Я не ўчыняў злачынстваў, якія 
мне інкрымінуюцца», — заявіў экс-старшыня 
«Белнафтахіма». І адначасова дадаў, што адчу-
вае віну перад прэзідэнтам, які яму давяраў.

27 сакавіка 2008 года быў абвешчаны пры-
суд — Бароўскі атрымаў 5 гадоў пазбаўлення 
волі, і тры гады (!!!) яму было забаронена за-
ймаць кіруючыя пасады на дзяржаўных прад-
прыемствах і ўстановах.

Аднак заявы пра «віну толькі перад 
прэзідэнтам» Бароўскаму залічыліся — праз 9 
месяцаў Аляксандр Лукашэнка памілаваў бы-
лога старшыню «Белнафтахіма».

Здавалася, лепшае, што свеціць Бароўскаму 
пасля вызвалення, — гэта пенсія (тым больш 
што яму ўжо ідзе 59-ты год). Але днямі Лука-
шэнка абвясціў, што нядаўні карупцыянер ця-
пер узначаліць МАЗ, які апынуўся ў крытыч-
ным становішчы.

Здаецца, ў крытычным становішчы 
знаходзіцца не толькі аўтазавод, але і ўлада 
наогул. Калі чалавека, які паўтара года на-
зад быў асуджаны за крадзёж у асабліва буй-
ных памерах прызначаюць на пасаду гене-
ральнага дырэктара «палкавога сцяга» (так 
паэтычна назваў МАЗ кіраўнік прэзідэнцкай 
адміністрацыі Уладзімір Макей), гэта свед-
чыць пра жахлівы стан з кадрамі. Але, напэўна, 
іншых менеджараў у Лукашэнкі не засталося.

Валянцін СЫЧ.

Растаможка в беларуси 
вырастет в 10 раз, 
рынок скатится к нулю

крэмль праплаціць 
выбары, а еўропа 
з’есць тэхнічную пену


